

an citizens, both individual and corporate, must be urged to conserve energy. Historically, the unit cost of electrical energy has been lower for large consumers. Perhaps this policy could be reversed, or at least the consumers on the marginal lower end, encouraged to use less by their having a smaller unit cost. Further, one of our Federal departments ran a television advertising campaign last year, that distinctly left the impression that there was no energy problem in Canada, and that Canada had an abundance of energy sources, with a great deal to spare. Campaigns of this nature are unacceptable in light of the necessity of conserving energy today.

This has been a general over-view of the Maritime situation and our concern, both at our Maritime level, the National level, and the International level. The Provincial perspective of each Federation can now be set out.

#### NEW BRUNSWICK PERSPECTIVE

The New Brunswick Wildlife Federation was organized in 1924 and is composed of approximately fifteen active branches and five affiliate associations around the Province of New Brunswick, and has a total membership of approximately 3,000.

Our Federation is interested in all aspects of the out-of-doors and conservation of our natural resources, from fish stocking programs to management of deer yards, to proposals for the establishment of wilderness areas and hiking trails, to the outdoor education of children in the Province, as well as their parents.

With respect to Acid Rain, approximately one year ago we expressed our concern to both our Department of Environment and our Department of Natural Resources, and proposed to them that emission standards must be set, monitored and enforced in the Province of New Brunswick, and that there must be co-operation on a Federal-Provincial level, and that the Federal Government be urged to continue their international negotiations with the United States.

Representatives of our Federation have attended both the Acid Rain conference in Moncton, New Brunswick, last October, and the International conference at Portland, Maine, on Acid Rain and the Atlantic Salmon held last November.

The Moncton branch of our Federation has purchased the slide show "Acid Rain" produced by Friends of the Boundary Waters Canoe Area in the United States. This slide show has been shown at Branch and Federation meetings, as well as service clubs, and is available for showing generally to members of the public around the Province. This slide show is an excellent view of the Acid Rain problem. It is an audio-visual presentation and runs for approximately 20 minutes. We recommend the viewing of the show to the members of this committee and everyone who is interested in the Acid Rain problem.

Our Federation has also participated in public exhibitions where we have been fortunate enough to be able to distribute

Canada où elle semble croître sans cesse. Les Canadiens, tant les individus que les sociétés, doivent être incités à économiser l'énergie. Historiquement, le coût initial de l'énergie électrique a toujours été inférieur pour les grands consommateurs. Il conviendrait peut-être maintenant de renverser cette politique ou du moins, d'encourager les petits usagers à utiliser encore moins d'électricité en diminuant leur coût unitaire. En outre, l'un des ministères fédéraux a effectué une campagne de promotion télévisée l'année dernière qui donnait l'impression qu'il n'y avait aucun problème d'énergie au Canada et que notre pays jouissait d'une abondance de source, d'énergie et d'énormes réserves. Les campagnes de cette nature sont inacceptables à la lumière de la nécessité d'économiser l'énergie aujourd'hui.

Ce qui précède est une vue d'ensemble de la situation des Maritimes et de nos préoccupations, tant à l'échelle de nos provinces, qu'au niveau national et international. Voici maintenant les points de vue de chacune des fédérations.

#### POINT DE VUE DU NOUVEAU-BRUNSWICK

La New Brunswick Wildlife Federation a été créée en 1924 et comprend quelque 15 sections actives et 5 associations affiliées réparties dans la province du Nouveau-Brunswick; elle compte quelque 3 000 membres.

Notre Fédération s'intéresse à tous les aspects des activités de plein air ainsi qu'à la conservation de nos ressources naturelles, qu'il s'agisse de programmes relatifs à la constitution de réserves de poissons en passant par la gestion des ravages de cerfs, les propositions touchant la création d'aires de nature sauvage et de pistes de randonnée jusqu'à des cours de plein air à l'intention tant des enfants que des parents.

En ce qui concerne les pluies acides, nous avons fait part, il y a presque un an, de notre inquiétude tant au ministère fédéral de l'environnement qu'à notre propre ministère des ressources naturelles et leur avons proposé de fixer des normes d'émission, de les contrôler et de les appliquer ici au Nouveau-Brunswick; nous leur avons également signalé qu'il fallait instaurer un climat de coopération entre les pouvoirs fédéral et provincial et avons prié le gouvernement fédéral de poursuivre ses négociations internationales avec les États-Unis.

Des représentants de notre Fédération ont assisté à la conférence sur les pluies acides de Moncton (Nouveau-Brunswick) qui a eu lieu en octobre dernier ainsi qu'à la conférence internationale sur les pluies acides et le saumon de l'Atlantique, tenue en novembre dernier à Portland (Maine).

Notre section de Moncton a acheté un diaporama intitulé «Pluies acides» produit par le groupe *Friends of the Boundary Waters Canoe Area in the United States*. Ce diaporama a été présenté aux rencontres tant des sections que de la Fédération ainsi qu'aux clubs; il peut être mis à la disposition des habitants du Nouveau-Brunswick. Ce diaporama offre un excellent aperçu du problème que représentent les pluies acides. Il s'agit d'une présentation audio-visuelle qui dure environ 20 minutes. Nous recommandons la projection de ces diapositives aux membres du comité ainsi qu'à tous ceux qui s'intéressent à ce problème.

Notre Fédération a également participé à des expositions publiques où elle a eu la chance de distribuer des brochures sur